
 (GERMAN VERSION BELOW) 

 Parent Council Meeting #2 of 2023-23 
 4 December 2023 
 Large Aula, JFKS 
 PCB attending: H. Scribner, L. Schweinitz, C. White 
 L. Martinez-Fonts, C. Metzler, U. Grohé, S. Doca 

 1.  Welcome 
 2.  Approval of the agenda 
 3.  Approval of the prior minutes 
 4.  Vote: Approve Parent Rep Faculty Meeting Slate 
 5.  Student council report 
 6.  Elementary School report 
 7.  High School report 
 8.  Parent Conference survey 
 9.  Hort report 
 10.  Stefan Edlich- Decoding AI 
 11.  Committee reports 
 12.  Miscellaneous and announcements 

 Meeting started: 19:05 

 TOP 1  Welcome 

 TOP 2  Approval of Agenda 
 Unanimous approval, 1 abstention 

 TOP 3 Approval of Minutes of previous meeting 
 Unanimous approval, 2 abstentions 

 TOP 4  Vote: Approve Parent Rep Faculty Meeting Slate 
 Unanimous approval, 0 abstentions 

 TOP 5 Student council report (Josie R. and Lena C.) 
 The  student  council  is  thinking  of  having  a  soccer  tournament  in  the  spring;  Tournament 
 timing  would  be  during  the  week,  after  school  hours.  The  idea  would  be  to  invite  2-3  other 
 international  schools  in  Berlin.  A  JFKS  parent  in  attendance  who  is  the  Athletic  director  of 
 BBIS is excited to join. 

 TOP 6  Elementary School Report (L. von Schweinitz for C. Martin O’Connor) 
 Ms.  O’Connor  has  been  in  Colorado  recruiting  staff  for  JFKS  and  renewing  contacts  with 
 Poudre  Valley  School  District  (Fort  Collins,  Colorado).  The  trip  has  been  fruitful  but  she  has 
 been delayed on the trip back due to inclement weather in Munich. 

 Thanksgiving  celebrations  were  successful  and  continued  this  lovely  celebratory  tradition  at 
 our school. 

 Staff will be producing report cards in the coming weeks. 

 A question about the limited number of students in the library will be considered. 



 Message  from  ES  teacher  rep.:  Lice  continues  to  be  an  issue  in  the  elementary  school. 
 Please  pay  attention  to  notifications  from  your  child’s  teacher  and  thoroughly  complete 
 treatment and send documentation (from packaging of treatment) to school as proof. 

 TOP 7  High School Report (M. Fritzenschaft) 

 Spent  the  last  week  in  Fort  Collins,  CO.  Visited  a  bilingual  school  to  get  ideas  and  best 
 practices to bring to JFKS. Met with the superintendent and invited him to visit in June. 

 BERMUN  conference  was  a  huge  success.  Thanks  to  the  students  who  participated, 
 teachers  who  orchestrated  and  families  who  hosted  students.  Heard  a  talk  about 
 digitalization  in  Estonia  and  gathered  ideas  for  Germany.  Showcased  the  power  of  politics 
 for our students. 

 We  have  received  the  accreditation  from  NEASC  which  allows  us  to  offer  the  high  school 
 diploma  and  is  an  integral  part  of  being  an  international  school.  A  strategic  plan  has  been  a 
 byproduct  of  this  accreditation  and  will  be  shared  with  the  Parent  Council  after  going  through 
 other approval/discussion steps in the ED and Department Chairs. 
 Thank  you  to  the  parents  who  responded  to  the  website  survey.  (LINK)  Participation  is  too 
 low and the PCB will recirculate the link to get more parents involved. 

 TOP 8 Teacher Representative (D Holland - HS representative) 
 HS  has  switched  from  Myconference  to  Webuntis.  Teachers  prefer  Webuntis  as  an 
 integrated  platform  and  repository  (absences,  grades,  etc.)  however  would  like  to  survey  the 
 parents  for  their  preference.  Survey  is  still  open,  but  teachers  don’t  need  any  more  feedback 
 at  this  time.  Survey  results  collated  before  the  PC  Meeting  only  had  around  80  responses 
 and  the  results  were  shared  with  the  audience.  A  majority  of  the  parents  surveyed(45%)  said 
 they  did  not  have  a  preference  of  one  system  over  another  followed  by  Myconference  (33%) 
 and Webuntis (22%) 

 Parent Q: ES teachers have asked to schedule conferences directly not using any platform. 
 A: Since no ES Admin staff on site to address this question, a follow up will be required 

 Parent  Q:  Could  log  in  but  didn’t  have  any  available  slots.  Were  there  a  limited  number  of 
 appointments? 
 A:  Yes,  spots  are  limited  but  please  reach  out  to  your  teacher.  Normally  teachers  are  more 
 than happy to schedule with you. 

 Q: Is there a way to pre-register? 
 A: Teachers do pre-register with students with whom they have concerns. 

 Q: Could we consider making a dedicated space longer during the week? 
 A:  Have  received  varying  feedback  from  parents  who  like  the  online/virtual  options  and/or 
 different days. 

 Q:  Option  to  add  a  private  email  address  in  Webuntis  but  teachers  still  messaged  asking  for 
 the email address. 
 A:  Yes,  they  can  access  it  but  it  takes  a  few  steps  to  find  it.  An  easier  way  is  to  mass 
 message all teachers with your contact information. 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSfd-hB8ByM1OOnI07pMEaUQsTdrSCFFdulDygqe8-ARVYT4sw/formResponse


 Q: When do you need the survey results? 
 A: Survey will be open until this Friday, December 8. 
 Q:  Since  Webuntis  is  preferred  by  the  teachers  why  bother  taking  a  survey.  Just  focus  on 
 implementing  the  system  better,  make  both  parents  and  teachers  more  comfortable  with  it 
 and continue using it as the sole HS tool. 

 D  Holland:  a  staff  member  would  like  to  set  up  a  phone  loan  service  for  incoming  teachers.  If 
 parents  have  spare  connected  phones  to  lend  while  they  get  settled  into  Berlin,  please 
 contact  parentcouncil@jfksberlin.org  to be redirected. 

 TOP 9 HORT 
 No Hort Representative present. 

 Top 10 Prof. Dr. Stefan Edlich- Decoding AI 
 Please follow the  link  to the presentation. 

 L.  Schweinitz:  Next  PC  meeting  will  spotlight  the  bilingual  curriculum.  Our  goal  is  to  offer 
 new topics at each meeting. 

 TOP 11 Committee Reports 

 L  Bespolka  -  SK:  Herr  Bartz  had  canceled  the  last  (Nov  21st)  meeting  with  the  next  one 
 scheduled  for  Feb  28,  2024.  The  students  and  parents  pushed  back  very  strongly  on  this 
 and  have  demanded  an  SK  meeting  take  place  in  December,  given  the  many  important 
 topics to be discussed. Herr Bratz promised to schedule one. 

 During  the  last  SK  meeting  in  September,  Herr  Bartz  strongly  pushed  for  the  GO  to  state  that 
 only  voting  members  were  able  to  attend  the  meetings.  Parents  and  students  pushed  back 
 for  all  members  to  attend,  and  to  also  be  allowed  to  speak  at  the  meetings.  With  respect  to 
 the  electronic  media  policy,  the  teachers  proposed  a  resolution  to  enact  a  stricter  policy. 
 Given  student  objections  and  the  teachers  being  divided  on  this,  the  current  policy  will  be  in 
 place for one year (implemented last April) and then reviewed. 

 A  new  trip  policy  for  HS  students  was  developed  by  the  teachers  and  approved  at  the  last 
 HS  faculty  meeting,  with  the  policy  being  a  compromise  amongst  the  teachers  given  varying 
 views  on  the  topic.  This  draft  policy  has  two  main  stipulations  -  that  only  2  trips  per  year 
 should  be  allowed  and  12th  grade  advised  not  to  go  on  trips  at  all.  In  accordance  with  Berlin 
 School  Law,  this  draft  policy  needs  to  be  presented  to  SK  for  approval  before  taking  effect 
 (despite this, there is clear evidence that the policy is already being implemented). 

 Background:  new  trip  policy  has  been  recommended  as  many  HS  students  were  missing 
 many  days/weeks  due  to  various  class  trips.  Some  students  have  struggled  with  managing 
 their  coursework  while  traveling  for  class  trips  and  some  teachers  have  struggled  on  how  to 
 grade  these  students  for  their  participation  grade  and  providing  the  extra  time  for  the 
 students  to  catch  up  on  missed  work.  This  has  apparently  been  an  issue  in  recent  years, 
 leading to frustration for teachers. 

mailto:parentcouncil@jfksberlin.org
https://drive.google.com/file/d/1eTWvD2YfiYvCqiGVOy3U7QNQcK9yL5Ly/view?usp=sharing


 Under  the  draft  policy,  they  and  their  parents  have  to  sign  a  contract  that  makes  it  clear 
 students  are  responsible  for  making  up  the  work  and  instruction  they  miss  on  their  own. 
 Students  and  parents  should  not  expect  teachers  to  make  extra  efforts  to  catch  them  up  or 
 give  them  the  same  grade  they  would  have  had  if  they  hadn't  missed  class.  SK  students  and 
 parents agree that, in general, a contract is a good idea. 

 Students  in  the  SK  are  against  the  proposed  policy.  Parents  in  the  Townhall  have  discussed 
 the  topic  as  well  and  are  not  supportive  of  the  policy  as  drafted,  and  also  have  issues  with 
 some  of  the  wording,  for  example  if  a  student  wants  to  attend  a  third  trip,  a  meeting  should 
 be  held  between  student,  parent  and  faculty  but  there  is  no  clear  guideline  as  to  how  this  will 
 be  handled  and  who  decides  in  the  end.  If  you  are  opposed  to  the  draft  policy  or  are 
 impacted  by  trip  cancellation  or  limitation  (by,  for  example,  the  draft  policy  being  enforced 
 despite not being in effect), please reach out to your parent reps and/or SK reps. 

 Comment:  Surprised  that  11th  and  12th  grade  teachers  have  a  large  offering  of  AP  trips.  If 
 teachers  are  also  gone  on  trips,  it’s  difficult  to  catch  up  from  lost  instruction  time.  Also  need 
 more  support  for  students  remaining  at  school  during  trips  and  qualified  substitutes  to  cover 
 these classes. 

 Feedback  from  HS  parents:  Ban  on  12th  graders  is  not  ok.  Trips  are  quite  unique  (MUN  to 
 NYC).  Wording  such  as  “going  on  class  trips  may  affect  their  grade  negatively”  seems 
 threatening. 

 Straw  poll:  Does  a  majority  of  the  parent  council  agree  that  parents  should  join  students  in 
 rejecting  the  policy  so  that  a  working  group  that  includes  parents  and  students  can  develop  a 
 revised policy? Majority yes, 3 voted no. 

 K  Winkler-  ED  :  NAESC  accreditation  has  been  approved  but  work  continues  with  ACE 
 (Architecture, Culture and Ecology of Learning) guidelines drafting and implementation. 

 German  ES  Main  and  HS  Assistant  Principals  positions  have  not  yet  been  posted  .  As  Robert 
 Bartz  mentioned  last  month,  if  parents  know  someone  in  the  Senate,  it  would  be  helpful  to 
 reach out. 

 R. Bartz has been confirmed as permanent HS principal. 

 The  amended  ED  bylaws  were  confirmed  and  will  now  allow  the  School  Conference  to  send 
 a  permanent  guest  member  to  the  ED  meetings.  This  should  further  improve  transparency 
 and communication between the two bodies. 

 It  was  decided  that  exit  interviews  will  be  conducted  with  principals  leaving  the  school  in 
 order to continuously develop and improve JFKS as a workplace. 

 The  ED  held  a  member  retreat  .  Several  topics  were  discussed  including  a  shared  vision,  the 
 administration’s  five-year  strategic  plan,  effective  communications  and  a  code  of  ethics  for 
 the  ED.  Many  of  these  topics  have  come  out  of  the  ED’s  self-reflection  and 
 recommendations from the NEASC. 

 Q: Do we have exit interviews for teachers too? 



 A: No, but that’s a great idea 

 Additional  comments  from  PCB:  We  have  drafted  a  letter  concerning  the  hiring  of  principals 
 for  the  ES  which  will  be  shared  with  the  parent  community.  Parents  can  write  to  the 
 Senatorin to pressure movement on this issue. 

 P. Kaiser- BEA: 
 1. The Rothenburg Primary School from our district has won the prestigious and 
 important German School Award! One of the decisive factors was that this school 
 uses  creative  methods  to  improve  the  reading  skills  of  their  diverse  students  measurably 
 significantly. 

 2. Students' report: The corona crisis is still noticeable in the drastically reduced 
 numbers  of  students  who  are  active  on  the  district  and  state  level.  However,  at  the  moment 
 the Landesschulbeirat  is headed by a student! 

 3.  Report  from  the  Senate:  Child  protection  concepts  must  be  drawn  up  by  all  schools.  There 
 is no general guideline for this yet. An "experienced specialist in this respect" 
 (ISEF)", by an independent sponsor (e.g. Mittelhof), may advise the schools on whether a 
 child protection case has happened or not. 

 4.  All  Gymnasien  in  Berlin  have  abolished  the  examination  component  of  the  MSA  (Mittlerer 
 Schulabschluss).  A  graded  digital  presentation  will  continue  to  be  given  in  the  9th  or  10th 
 grade. All other types of schools carry out the MSA examinations as before. 

 5.  Almost  100%  teacher  positions  will  be  filled  (in  our  district).  The  proportion  of  career 
 changers  is  about  60%.  Recruiting  nursery  teachers  is  more  difficult.  Several  open 
 vacancies will stay open. 

 J.  Bespolka-  Verein:  Chair  reads  a  Statement  explaining  the  Verein’s  reasons  for 
 discontinuing  (since  April  2023)  the  cash  handouts  which  only  ES  teachers  were  receiving 
 and declined the request for funding ES teachers’ supplies. Full statement  here  . 

 G.  Vogel  J.E.D.I.  :  The  Justice,  Equity,  Diversity  and  Inclusion  committee  addresses  a  broad 
 range  of  issues  including  students  with  special  needs  and  various  “isms”  but  focuses  on 
 making sure each student feels a sense of belonging at JFKS. 

 The  key  word  to  describe  the  work  of  the  Committee  is  Zivilcourage  (moral  courage).  We 
 want  to  encourage  and  support  students,  teachers  and  parents  to  develop  moral  courage 
 that  can  help  make  the  community  a  welcoming  and  inclusive  one.  Movie  night  (Elemental) 
 geared towards ES students was well received with about 100 attendees. 

 6th  graders  are  reading  ‘Linked’,  which  addresses  lots  of  tough  topics  including 
 anti-Semitism.  Teachers  report  that  the  discussions  which  have  followed  have  been  “difficult 
 but amazing” and enlightening for both students and teachers.. 

 Beginning  of  January  2024  the  school  will  have  a  Courage  Week  -  Hearing  Every  Voice-  with 
 special speakers in ES and HS. 

https://drive.google.com/file/d/1fpL3p30rCxRhveTo40rVT2eNxzwmlzqX/view?usp=drive_link


 Next movie night geared more towards middle-high schoolers (grades 7-12). 

 There  are  several  book  groups  formed  :  a  German-speaking  group  will  discuss  Exit  Racism, 
 an  English-speaking  group  will  discuss  “The  Identity  Conscious  Educator”.  A  third  group  will 
 join  with  former  JFKS  elementary  principal  LaTyia  Rolle  and  members  of  her  school  in 
 Brussels  to  discuss  the  book  “Biased,”  also  in  English.  Community  members  are  invited  to 
 sign up if interested using the  form found here  . 

 Mobility Committee (  L  Schweinitz  fur T Zeller  ) 
 Monitors  the  S-Bahn  Initiative  and  construction  works.  Additional  trains  and  longer  trains 
 (more coaches) will help with the interim. 
 Please  reach  out  to  T  Zeller  if  you  are  interested  in  getting  involved  with  this  committee. 
 Please email  parentcouncil@jfksberlin.org  to be connected. 

 TOP 11 Miscellaneous and announcements 
 Next PC meetings: 

 Tuesday, February 13; Tuesday, April 9, Tuesday May 28 

 R Erlbaum: 
 Even  though  JFKS  is  titled  a  ISS  (integrated  secondary  school  or  high  school),  we  do  NOT 
 fulfill  some  of  the  (required)  criteria-  for  example  mandatory  school  days  until  4p.m.  When  it 
 comes  to  Abitur  a  ISS  normally  has  3  years  of  Oberstufe  ,  therefore  13  school  years.  We 
 have twelve years of school and only two years of Oberstufe. 

 For  the  Gymnasiums  with  twelve  school  years  there  is  no  more  MSA  –  something  the 
 parents have asked the senate for almost 20 years! 
 Academically  we  as  JFKS  are  on  the  same  page  as  a  Gymnasium.  JFKS  students  and  their 
 teacher  spend  weeks  and  months  in  preparation  for  MSA.  Time  that  could  be  used  to  learn. 
 Especially given yesterday´s PISA results. 
 Also,  students  who  do  not  pass  MSA  and  leave  school,  leave  school  and  (some)  even 
 Germany without graduation!! Topic will be discussed in SK, once a meeting will take place. 

 Meeting Adjourned at 20:43 

 —---------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLScO6zW0yLhBjYBes_cWqyv_TqE1kBwe01JdWUM568Y49nSrGQ/viewform
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 Sitzung des Elternrats #2 von 2023-23 
 4. Dezember 2023 
 Große Aula, JFKS 
 PCB anwesend: H. Scribner, L. Schweinitz, C. White 
 L. Martinez-Fonts, C. Metzler, U. Grohé, S. Doca 

 1.  Begrüßung 
 2.  Genehmigung der Tagesordnung 
 3.  Genehmigung des vorherigen Protokolls 
 4.  Abstimmung: Genehmigung der Liste der Elternvertreter für die Fakultätsversammlung 
 5.  Bericht des Schülerrates 
 6.  Grundschulbericht 
 7.  Bericht der Oberschule 
 8.  Umfrage zur Elternkonferenz 
 9.  Hort-Bericht 
 10.  Stephan Edlich - Entschlüsselung von AI 
 11.  Berichte der Ausschüsse 
 12.  Verschiedenes und Ankündigungen 

 Die Sitzung beginnt: 19:05 

 TOP 1 Begrüßung 

 TOP 2 Genehmigung der Tagesordnung 
 Einstimmige Annahme, 1 Enthaltung 

 TOP 3 Genehmigung des Protokolls der letzten Sitzung 
 Einstimmige Genehmigung, 2 Enthaltungen 

 TOP  4  Abstimmung:  Genehmigung  der  Liste  der  Elternvertreter  für  die 
 Fakultätsversammlung 
 Einstimmige Annahme, 0 Enthaltungen 

 TOP 5 Bericht der Schülervertretung (Josie R. und Lena C.) 
 Der  Schülerrat  denkt  darüber  nach,  im  Frühjahr  ein  Fußballturnier  zu  veranstalten;  der 
 Zeitpunkt  des  Turniers  wäre  unter  der  Woche,  nach  Schulschluss.  Die  Idee  wäre,  2-3  andere 
 internationale  Schulen  in  Berlin  einzuladen.  Ein  anwesender  JFKS-Elternteil,  der  der 
 sportliche Leiter der BBIS ist, freut sich auf die Teilnahme. 

 TOP 6 Grundschulbericht (L. von Schweinitz für C. Martin O'Connor) 
 Frau  O'Connor  war  in  Colorado,  um  Personal  für  die  JFKS  zu  rekrutieren  und  Verträge  mit 
 dem  Poudre  Valley  School  District  (For  Collins,  Colorado)  zu  verlängern.  Die  Reise  war  sehr 
 erfolgreich,  aber  die  Rückreise  hat  sich  aufgrund  des  schlechten  Wetters  in  München 
 verzögert. 

 Das Erntedankfest war erfolgreich und setzte die süße Tradition an unserer Schule fort. 

 Die Mitarbeiter werden in den kommenden Wochen die Zeugnisse erstellen. 



 Eine  Frage  bezüglich  der  begrenzten  Anzahl  von  Schülern  in  der  Bibliothek  wird  geprüft 
 werden. 

 Läuse  sind  weiterhin  ein  Problem  in  der  Grundschule.  Bitte  achten  Sie  auf  die  Mitteilungen 
 der Lehrer Ihres Kindes und führen Sie die Behandlung sorgfältig durch. 

 TOP 7 Bericht der High School (M. Fritzenschaft) 

 Verbrachte  die  letzte  Woche  in  Fort  Collins,  CO.  Sie  besuchte  eine  zweisprachige  Schule, 
 um  Ideen  und  bewährte  Verfahren  für  die  JFKS  zu  sammeln.  Er  traf  sich  mit  dem 
 Superintendenten und lud ihn zu einem Besuch im Juni ein. 

 Die  BERMUN-Konferenz  war  ein  großer  Erfolg.  Wir  danken  den  teilnehmenden  Schülern, 
 den  Lehrern,  die  die  Konferenz  organisiert  haben,  und  den  Familien,  die  die  Schüler 
 aufgenommen  haben.  Wir  hörten  einen  Vortrag  über  die  Digitalisierung  in  Estland  und 
 sammelten  Ideen  für  Deutschland.  Unseren  Schülern  wurde  die  Macht  der  Politik  vor  Augen 
 geführt. 

 Wir  haben  die  Akkreditierung  von  NEASC  erhalten,  die  es  uns  ermöglicht,  das  High  School 
 Diploma  anzubieten,  und  die  ein  integraler  Bestandteil  des  Status  einer  internationalen 
 Schule  ist.  Ein  strategischer  Plan  ist  ein  Nebenprodukt  dieser  Akkreditierung  und  wird  dem 
 Elternrat  vorgelegt,  nachdem  er  andere  Genehmigungen/Diskussionen  durchlaufen 
 hat.Vielen  Dank  an  die  Eltern,  die  an  der  Umfrage  auf  der  Website  teilgenommen  haben. 
 (  LINK  )  Die  Beteiligung  ist  zu  gering  und  das  PCB  wird  den  Link  erneut  verbreiten,  um  mehr 
 Eltern zur Teilnahme zu bewegen. 

 TOP 8 Lehrervertreter (D Holland - HS-Vertreter) 

 Die  HS  hat  von  Myconference  zu  Webuntis  gewechselt.  Die  Lehrer  bevorzugen  Webuntis  als 
 integrierte  Plattform  und  Ablage  (Abwesenheiten,  Noten  usw.),  möchten  jedoch  die  Eltern 
 nach ihren Präferenzen befragen. Die Umfrage ist noch offen. (LINK) 
 Die  Ergebnisse  der  Umfrage,  die  vor  der  PC-Sitzung  durchgeführt  wurde,  hatten  nur  etwa  80 
 Antworten  und  wurden  den  Anwesenden  mitgeteilt.  Die  Mehrheit  der  befragten  Eltern  (45%) 
 gab  an,  dass  sie  kein  System  gegenüber  einem  anderen  bevorzugen,  gefolgt  von 
 Myconference (33%) und Webuntis (22%). 

 Eltern  F:  ES-Lehrer  haben  darum  gebeten,  Konferenzen  direkt  zu  planen  und  keine 
 Plattform zu nutzen. 
 A:  Da  kein  ES-Verwaltungspersonal  vor  Ort  ist,  um  diese  Frage  zu  beantworten,  ist  ein 
 Follow-up erforderlich. 

 Elternfrage:  Ich  konnte  mich  einloggen,  aber  es  waren  keine  Termine  verfügbar.  Gab  es  eine 
 begrenzte Anzahl von Terminen? 
 A:  Ja,  die  Plätze  sind  begrenzt,  aber  bitte  wenden  Sie  sich  an  Ihren  Lehrer.  Normalerweise 
 sind die Lehrer gerne bereit, einen Termin mit Ihnen zu vereinbaren. 

 F: Gibt es eine Möglichkeit zur Voranmeldung? 

https://forms.gle/KKt6JzzsnFbRAvaq5


 A: Die Lehrer melden Schüler, die ihnen am Herzen liegen, vorab an. 

 F: Könnten wir in Erwägung ziehen, während der Woche einen eigenen Raum einzurichten? 
 A:  Wir  haben  unterschiedliche  Rückmeldungen  von  Eltern  erhalten,  die  die 
 Online-/Virtualisierungsoptionen und/oder verschiedene Tage begrüßen. 

 F:  Es  besteht  die  Möglichkeit,  eine  private  E-Mail-Adresse  in  Webuntis  hinzuzufügen,  aber 
 die Lehrer haben trotzdem nach der E-Mail-Adresse gefragt. 
 A:  Ja,  sie  können  darauf  zugreifen,  aber  es  dauert  ein  paar  Schritte,  um  sie  zu  finden. 
 Einfacher  ist  es,  wenn  Sie  allen  Lehrern  eine  Massennachricht  mit  Ihren  Kontaktdaten 
 schicken. 

 TOP 9 HORT 
 Kein Hort-Vertreter anwesend. 

 Top 10 Stefan Edlich - Entschlüsselung von AI 
 QR-Code zur Präsentation. 

 L.  Schweinitz:  Nächstes  PC-Treffen  wird  der  zweisprachige  Lehrplan  im  Mittelpunkt  stehen. 
 Unser Ziel ist es, bei jedem Treffen neue Themen anzubieten. 

 TOP 11 Ausschussberichte 

 L  Bespolka-  SK  :  H.  Bartz  hatte  die  letzte  Sitzung  (21.  November)  abgesagt  und  wird 
 vorläufig  auf  den  28.  Februar  2024  verschoben.  Nur  stimmberechtigte  Mitglieder  wurden 
 gebeten,  an  den  Sitzungen  teilzunehmen.  Eltern  und  Lehrer  drängten  darauf,  dass  alle 
 Mitglieder teilnehmen. 

 Richtlinien  für  elektronische  Medien:  Die  Lehrer  waren  geteilter  Meinung  über  die  derzeitige 
 Telefonpolitik  und  einige  sprachen  sich  für  strengere  Regeln  aus.  Die  derzeitige  Regelung 
 wird für ein Jahr gelten (sie wurde im April letzten Jahres eingeführt) und dann überprüft. 

 Die  HS-Verwaltung  hat  eine  neue  Reisepolitik  für  HS-Schüler  vorgeschlagen  -  die 
 wichtigsten  Bestimmungen  sind,  dass  nur  zwei  Reisen  pro  Jahr  erlaubt  sind  und  dass  die 
 12.  Klasse  nicht  auf  Reisen  gehen  sollte.  Dies  wurde  in  der  HS-Fakultätssitzung  vorgestellt 
 und genehmigt. Sie muss der SK zur Genehmigung vorgelegt werden, bevor sie in Kraft tritt. 

 Hintergrund:  Die  neue  Reisepolitik  wurde  empfohlen,  da  viele  HS-Schüler  aufgrund 
 verschiedener  Klassenfahrten  viele  Tage/Wochen  fehlten.  Einige  Schüler  hatten 
 Schwierigkeiten,  ihre  Kursarbeit  zu  bewältigen,  während  sie  auf  Klassenfahrt  waren,  und 
 einige Lehrer hatten Schwierigkeiten, diese Schüler für ihre Teilnahme zu benoten. 
 Sie  und  ihre  Eltern  mussten  einen  Vertrag  unterzeichnen,  der  klarstellt,  dass  die  Schüler  für 
 das  Nachholen  der  Arbeit  und  den  Unterricht,  den  sie  verpasst  haben,  selbst  nachzuholen. 
 Schüler und Eltern sollten nicht erwarten 

 K  Winkler-  ED  :  Die  NAESC-Akkreditierung  wurde  genehmigt,  aber  die  Arbeit  an  den 
 ACE-Richtlinien  (Architektur,  Kultur  und  Ökologie  des  Lernens)  wird  fortgesetzt,  um  sie  zu 
 entwerfen und umzusetzen. 



 Die  Stellen  der  stellvertretenden  Schulleiter  der  ES  Main  und  der  HS  sind  noch  nicht  besetzt. 
 Der  PCB  hat  einen  Brief  an  die  Eltern  verfasst.  Die  Eltern  können  an  die  Senatorin 
 schreiben,  um  in  dieser  Angelegenheit  Druck  auszuüben.  Wenn  die  Eltern  jemanden  im 
 Senat kennen, wäre es hilfreich, diesen zu kontaktieren. 

 R. Bartz wurde als ständiger HS-Direktor bestätigt. 

 Die  geänderten  Statuten  des  ED  wurden  bestätigt  und  erlauben  es  nun  der  Schulkonferenz, 
 ein  ständiges  Gastmitglied  zu  den  Sitzungen  des  ED  zu  entsenden.  Dies  sollte  die 
 Transparenz und Kommunikation zwischen den beiden Gremien weiter verbessern. 

 Es wurde beschlossen, Abschiedsgespräche mit ausscheidenden Schulleitern zu führen. 
 um die JFKS als Arbeitsplatz kontinuierlich weiterzuentwickeln und zu verbessern. 
 Arbeitsplatz weiterzuentwickeln. 

 Das  ED  hielt  eine  Klausurtagung  für  seine  Mitglieder  ab.  Es  wurden  verschiedene  Themen 
 diskutiert,  darunter  eine  gemeinsame  Vision,  der  Fünfjahresplan  der  Verwaltung,  effektive 
 Kommunikation  und  ein  Ethikkodex  für  den  ED.  Viele  dieser  Themen  ergaben  sich  aus  der 
 Selbstreflexion des ED und den Empfehlungen des NEASC. 

 F: Führen wir auch Entlassungsgespräche mit Lehrern? 
 A: Nein, aber es ist eine gute Idee. 

 P. Kaiser- BEA  : 
 1. Die Rothenburg Grundschule aus unserem Bezirk hat den prestigereichen und 
 wichtigen Deutschen Schulpreis erhalten! Ausschlaggebend war u.a., dass diese Schule 
 es mit kreativen Methoden schafft, die Lesekompetenz ihrer diversen Schüler:innen 
 messbar erheblich zu steigern. 

 2.  Bericht  der  Schüler:innen:  Die  Coronakrise  ist  immer  noch  spürbar  an  den  drastisch 
 zurückgegangenen  Zahlen  der  Schüler:innen,  die  sich  engagieren.  Von  den  30  Schulen,  die 
 im BSA (Bezirks Schüler:innenausschuss) vertreten sind (auch die JFKS), kommen ca. die 
 Hälfte. Allerdings wird z.Zt. der LSB (Landesschulbeirat) von einem Schüler geleitet! 

 3.  Bericht  vom  Senat:  Kinderschutzkonzepte  müssen  von  allen  Schulen  erstellt  werden. 
 Einen allgemeinen Leitfaden dafür gibt es noch nicht. Eine "Insofern erfahrene Fachkraft 
 (ISEF)", von einem freien Träger (z.B. Mittelhof), darf die Schulen beraten, ob ein 
 Kindesschutzfall vorliegt, nicht aber bestimmen. 

 Alle  Gymnasien  in  Berlin  haben  die  Prüfungskomponente  vom  MSA  (Mittleren 
 Schulabschluss)  abgeschafft,  eine  benotete  digitale  Präsentationsprüfung  wird  es  aber  in 
 der  9.  oder  10.  Klassenstufe  weiterhin  geben.  Alle  anderen  Schulformen  führen  die  MSA 
 Prüfungen durch wie bisher. 

 In  unserem  Bezirk  werden  fast  100%  der  Lehrer:innenstellen  besetzt  werden.  Der  Anteil  der 
 Quereinsteiger  ist  ca.  60%.  Die  Rekrutierung  von  Erzieher:innen  ist  schwieriger.  Mehrere 
 Stellen werden offen bleiben. 



 4.  Bericht  vom  Schulamt:  Bis  Mai  2025  werden  voraussichtlich  alle  Schulen  WLAN  mit 
 Glasfaseranschluss haben. Auch die Ausstattung mit Smartboards läuft gut. 

 J.  Bespolka-  Verein  :  Der  Vorsitzende  verliest  eine  Erklärung,  in  der  er  die  Gründe  des 
 Vereins  für  die  Einstellung  (ab  April  2023)  der  Geldzuwendungen  und  der  stationären 
 Unterstützung  erläutert,  die  traditionell  hauptsächlich  ES-Lehrer  erhielten.  Vollständige 
 Erklärung  hier  . 

 G.  Vogel  J.E.D.I.  :  Der  Gerechtigkeit,  Chancengleichheit,  Vielfalt  und  Inklusions  Ausschuss 
 befasst  sich  mit  einem  breiten  Spektrum  von  Themen,  einschließlich  Schülern  mit 
 besonderen  Bedürfnissen  und  verschiedenen  arten  von  Diskriminierung,  konzentriert  sich 
 aber  darauf,  dass  sich  jeder  Schüler  an  der  JFKS  wohl  fühlt  und  ein  Gefühl  der 
 Zugehörigkeit hat. 

 Das  Schlüsselwort  zur  Beschreibung  der  Arbeit  des  Komitees  ist  Zivilcourage.  Wir  wollen 
 Zivilcourage  sowohl  bei  Schuler:innen  als  auch  bei  Lehrkräfte  und  Eltern  fördern  und 
 fordern. 
 Der  Filmabend  (Elemental),  der  sich  an  die  Schüler  der  ES  richtete,  kam  mit  etwa  100 
 Besuchern gut an. 

 Die  Sechstklässler  lesen  das  Buch  Linked,  in  dem  viele  schwierige  Themen  angesprochen 
 werden,  darunter  auch  Antisemitismus.  Die  Lehrer  berichten,  dass  die  anschließenden 
 Diskussionen für die Schüler zwar schwierig, aber aufschlussreich waren. 

 Anfang  Januar  2024  wird  die  Schule  eine  Courage-Woche  -  Hearing  Every  Voice  -  mit 
 besonderen Rednern in ES und HS durchführen. 

 Die nächste Filmnacht richtet sich eher an Schüler der Mittelstufe. 

 Es  wurden  mehrere  Buchgruppen  gebildet:  eine  deutschsprachige  Gruppe  wird  "Exit 
 Racism"  diskutieren,  eine  englischsprachige  Gruppe  wird  "The  Identity  Conscious  Educator" 
 besprechen.  Eine  dritte  Gruppe  wird  sich  mit  der  ehemaligen  JFKS-Grundschuldirektorin 
 LaTyia  Rolle  und  Mitgliedern  ihrer  Schule  in  Brüssel  treffen,  um  das  Buch  "Biased",  ebenfalls 
 in  englischer  Sprache,  zu  diskutieren.  Mitglieder  der  Gemeinschaft  sind  eingeladen,  sich  bei 
 Interesse anzumelden bei equity@jfksberlin.org 

 Ausschuss für Mobilität: ( L  Schweinitz  fur T Zeller) 

 Überwacht  die  S-Bahn-Initiative  und  die  Bauarbeiten.  Zusätzliche  Züge  und  längere  Züge 
 (mehr Wagen) helfen in der Zwischenzeit. 
 Bitte melden Sie sich bei T. Zeller, wenn Sie in diesem Ausschuss mitarbeiten möchten. 

 TOP 11 Verschiedenes und Ankündigungen 
 Nächste PC-Sitzungen: Dienstag, 13. Februar; Dienstag, 9. April; Dienstag, 28. Mai 

 R Erlbaum: 
 Auch  wenn  JFKS  den  Titel  ISS  (Integrated  Secondary  School  oder  High  School)  trägt, 
 erfüllen  wir  einige  der  (erforderlichen)  Kriterien  NICHT  –  zum  Beispiel  verpflichtende 

https://drive.google.com/file/d/1fpL3p30rCxRhveTo40rVT2eNxzwmlzqX/view?usp=drive_link


 Schultage  bis  16  Uhr.  Wenn  es  um  das  Abitur  geht,  hat  ein  ISS  normalerweise  3  Jahre 
 Oberstufe, also 13 Schuljahre. Wir haben zwölf Schuljahre und nur zwei Jahre Oberstufe. 

 Für  die  Gymnasien  mit  zwölf  Schuljahren  gibt  es  kein  MSA  mehr  –  was  die  Eltern  seit  fast  20 
 Jahren  beim  Senat  fordern!  Akademisch  gesehen  stehen  wir  als  JFKS  auf  Augenhöhe  mit 
 einem  Gymnasium.  JFKS-Schüler  und  ihre  Lehrer  bereiten  sich  wochen-  und  monatelang 
 auf  den  MSA  vor.  Zeit,  die  zum  Lernen  genutzt  werden  könnte.  Besonders  angesichts  der 
 gestrigen PISA-Ergebnisse. 

 Auch  Schüler,  die  den  MSA  nicht  bestehen  und  die  Schule  verlassen,  verlassen  die  Schule 
 und  (manche)  sogar  Deutschland  ohne  Abschluss!!  Das  Thema  wird  in  SK  besprochen, 
 sobald ein Treffen stattfindet. 

 Die Sitzung wird um 20:43 Uhr geschlossen. 

 —------------------------------------ 


